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Ligi neljakümne sen-
timeetri paksune jää 
ja sügav lumevaip on 
jätnud Vaiksel järvel 
kalad hapnikupuudu-
sesse.

Milvi Kapaun

Möödunud laupäeval 
Väiksel Väerajal imeliselt 
kaunist lumist talvepäe-
va nautinud elvalannat ta-
bas Vaiksel järvel ebameel-
div üllatus. Lumes suma-
nud matkajaid meelitas 
muinasjutuline järvevaade 
purdele astuma, kus uudis-
tajatele avanes seninäge-
matu vaatepilt...

“Jääs oli kolm auku, 
kõik meeletul hulgal üks-
teise otsas siplevaid väike-
si kalakesi täis. Minu jaoks 
oli see kohutav pilt,” mee-
nutas matka- ja loodus-
nautleja Inga Roose. “Mõt-
lesin, kuidas neid õhku ah-
mivaid kalakesi küll aidata 
saaks.”

Märtsikuul saab hapnik 
otsa

Murelikud matkajad he-
listasid Võrtsjärve Limno-
loogiakeskuse direktorile 
Ain Järvaltile, kes käis pü-
hapäeval asja järvel uuri-
mas ning teatas juhtunust 
ka Elva linnavalitsusele.

“Tüüpiline situatsioon, 
kui järv hakkab ummuksile 
jääma,” märkis Järvalt. 
“Kui on tegemist talvega, 
kus on paks jääkiht ja pal-
ju lund peal, siis kipub lä-
bivooluta järvedes märt-
sikuul hapnik otsa saa-
ma. Need väikesed särje- 
ja haugihakatised siin pä-
ris lootusetus seisus ei ole. 
Kui jääaugule lähenesin, 
põgenesid nad sügavamas-
se kihti. Surnud kalu pais-
tis olevat kümmekond.”

Elva linna tarmukate 
jääsuplejate rajatud jääau-
kudele lisaks soovitas kala-
teadlane uusi jääauke veel 
juuurde teha ning valguse 
läbipaistvuse suurendami-

seks ka järvejäält lund ära 
lükata.

“Märtsikuu valgusega 
hakkab juba vetikaid tekki-
ma, mis tekitavad juba ise 
hapnikku. Kui lund ära lü-
kata, tekivad järvel kohad, 
kus valgus läbi jää alla vet-
te jõuab,” rääkis Järvalt.

Kuna Vaikne järv asub 
Rõngu valla territooriumil, 
teatas Elva abilinnapea 
Toomas Järveoja veekogu 
olukorrast ka Rõngu valla-
vanem Aivar Kuuskverele. 
Linna ja valla koostöö tule-
musena on tänaseks pääs-
tetud lumevangist osa jär-
vejääst ning rajatud juurde 
jääauke.

Jääaukude lahtioleku 
eest kannavad hoolt tali-
suplejad, kes eemaldavad 
aukudelt jääkirmet.

Ka jääkülmas vees tervi-
seturgutajad said eelmisel 
nädalal paraja ehmatuse 
osaliseks, kui purdele jõu-
des jääaugust kahtlast ki-
hinat kuulsid.

“Kuulsime, et jääaugus 
käib mingi sibin. Lähedale 
jõudes nägime, et paks ka-
lade kiht sipleb seal jääau-
gus. Nagu silgud pütis. Va-
jutasime käe vette – kalu li-
gi poole meetri paksuselt!” 
seletasid karastusmõnu-
dest loobuma pidanud sup-
lejad. Kalade hapnikuhäda 
leevendamiseks saagisid 
nad olemasolevale lisaks 
veel kaks jääauku.

Ohtu pole
“Eks see jääaukude ra-

jamine pakub rõõmu augu 
tegijale,” rääkis teisipäe-
val Vaiksel järvel olukor-
da uurimas käinud Kesk-
konnaameti Jõgeva-Tartu 
regiooni vee-elustiku spet-
sialist Aimar Rakko. “Si-
suliselt see kalade hapni-
kupuudust väga ei leeven-
da, sest kui arvestada järve 
pindala ja ja aukude pind-
ala, siis hapniku lahustu-
vus toimub siinsamas lo-
kaalses punktis. Oleme 

igasuguseid aktsioone et-
te võtnud, aga lõppenud on 
see sellega, et osa kalu pa-
ratamatult sureb. Ilmselt 
on loodus selektiivne.”

Teisipäeval oli jääauku-
des hapnikuahmijate me-
lu rahunenud, kõhud üles-
pidi hulpis jääaukudes viis-
kuus särjepoega. Vaikses 
järves aastaid proove võt-
mas käinud Aimar Rakko 
veekogus toimuvat loodu-
sele ega inimestele ohtli-
kuks ei pea.

“Järv on normaalses sei-
sus veekogu,” ütles Rakko. 
“See väheste kalade huk-
kumine siin järve ei reos-
ta, sest kalad on ju siitsa-
mast järvest pärit. Mis ko-
hapeal tekkinud on, läheb 
järve aineringlusse taga-
si. Siin järves võib julgelt 
edaspidi ujumas käia. Ei 
tasu karta.” 

LÜHIDALT

Hapnikunäljas kalad 
ehmatasid talisuplejaid
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Elva matkakeskuses 
käivad kriisikomöödia 
proovid. Lk 3

Haldusreformi 
poolt ja vastu. 
Lk 4

Toruprojekti 
ehitushanke 
võitis Facio

Emajõe ja Võhandu 
jõe valgala veemajan-
dusprojekti raames kor-
raldatud Elva linna vee- 
ja kanalisatsiooniraja-
tiste ehitustööde esi-
mese etapi hanke edu-
kaks pakkujaks valis 
korraldaja Facio Ehitus 
AS-i. Tööde maksumus 
on 29,9 miljonit kroo-
ni koos käibemaksuga, 
teatas Emajõe Veevärk 
neljapäeval.

Omanikujärelevalve 
ja inseneriteenuse han-
ke Elva linna esimesele 
etapile võitis konsort-
sium OÜ Keskkonna-
projekt ja TSM Projek-
tijuhtimise OÜ, hanke 
maksumus on ligi mil-
jon krooni.

Linna vee- ja kana-
lisatsioonirajatiste pro-
jekteerimine lõppes 
kuuendal veebruaril. 
Ehitustegevus algab ka-
va kohaselt märtsi kuu 
jooksul.

Veebruari lõpus te-
gi Keskkonnainvestee-
ringute Keskuse (KIK) 
nõukogu otsuse rahas-
tada täiendavalt Elva 
linna ehitustööde teist 
ja kolmandat osa ligi 
86,9 miljoni krooni ula-
tuses.

Sellele lisandub 22 
miljonit krooni Euroo-
pa Liidu Ühtekuuluvus-
fondi jääki, 10 protsen-
ti Elva linna ja 10 prot-
senti Rõngu valla pool-
set omainvesteeringut 
ning AS-i Emajõe Vee-
värk poolne käibemak-
su osa.

Investeeringu teeb 
KIK osamaksetena sel-
lel, järgmisel ja ülejärg-
misel aastal.

Teise ja kolmanda 
osa raames on plaanis 
linnas ehitada vee- ja 
kanalisatsiooni- ning 
survekanalisatsiooni 
torustikku, puurkae-
ve, reoveepumplaid ja 
maapealseid tuletõrje-
hüdrante.

Käärdi alevikus raja-
takse vee- ja kanalisat-
siooni- ning survekana-
lisatsioonitorustikke.

Tänu lisainvesteerin-
gule saab vee- ja kana-
lisatsioonitorustike võr-
guga kaetud 85 prot-
senti kogu Elva linnast. 

BNS

Elva Hõbe-
mänd – 15. 
Lk 2

Keskkonnaameti Jõgeva-Tartu regiooni vee-elustiku spetsialisti Aimar Rakko (paremal) seletusi Vaikse järve heaolu ja kalade elu päästmise 
teemadel kuulab Elva abilinnapea Toomas Järveoja. Foto: Milvi Kapaun
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UUDISED

Selle aasta mesilaste 
talvitumise kohta ütles 
teadlasest õppejõud-me-
sinik Antu Rohtla veeb-
ruari viimasel reedel Rä-
pinas esinedes, et see talv 
oli mesilastele jällegi vä-
ga ebasoodne. Pole õie-
ti külma olnud, mistõt-
tu osadel peredel ei tek-
kinudki püsivat talikoba-
rat.

Ka mitmel Elva kandi 
mesinikul tegid 26. veeb-
ruaril osad pered pu-
hastuslennu ära, mistõt-
tu suureneb selles peres 
söödakulu ja joogitarve 
tunduvalt. Siin peab me-
sinik appi tulema.

Elva mesinike seltsi 
järgmine loeng-õppus toi-

mub laupäeval, 14. märt-
sil algusega kell 10 Kesk 
tn 17 teise korruse ruu-
mis. Siis saab pikemalt 
lahti rääkida, kuidas me-
silastele toeks olla. Rää-
gime veel perede keva-
disest läbivaatusest, söö-
davarude täiendamisest, 
mesilaste jootmisest ja 
kevadisest ravist, tarude 
asukohast ja ümbertõst-
misest. Samuti sellest, 
millest sõltub mee kvali-
teet ning millised taimed 
võiksid tarude läheduses 
kasvada.

Oodatud on kõik me-
sindushuvilised.

Tõnu Hiiemäe

Liiklusohvrite Toetus-
fond (edaspidi LOTF) 
plaanib tänavu suvel 
Lääne-Virumaal Aartika 
puhkemajas kaks laag-
rit liiklusõnnetuses kan-
natanutele. 6.-8. juulini 
tegutseb noortelaager ja 
8.-10. juulini perelaager. 
LOTFi laagrite korraldus-
toimkonda innustab siin-
juures eelmisel suvel läbi 
viidud laagritest osavõt-
nutelt tulnud positiivne 
tagasiside.

Üks olulisemaid tegu-
reid laagris on omavahe-
line suhtlemine, kokku-
puutumine teiste omasu-
gustega, infovahetus, ini-
meste probleemide arute-
lud nii ühistes kui oma-
vahelistes vestlusringi-
des, probleemidele ühi-
selt lahenduste otsimi-
sed kutsutud spetsialisti-
de osavõtul.

Programm on kavan-
datud nii, et kõigil on või-
malus kaasa töötada ak-
tiivselt erinevate terapeu-
tide juhendamisel (kriisi-
psühholoog, sotsiaalpe-
dagoog, jt eriala spetsia-
listid). Õhtud on sisusta-
tud sportlike ja meelela-

hutuslike tegevustega.
Et taotleda projektira-

hasid, paluvad korralda-
jad esmast infot peredest, 
kus on üks või mitu pe-
reliiget sattunud liiklus-
avariidesse, et kutsuda 
nad kavandatud laagris-
se, toetada perekondi ja 
tutvustada neile olemas-
olevaid toetavaid teenu-
seid, seadusi jms.

Sellises laagris osale-
mise soovist tuleks teada 
anda kohaliku omavalit-
suse sotsiaaltöötajale, kes 
edastab info hiljemalt 15. 
aprilliks LOTFile.

LOTFi tegevus hõlmab 
liiklusõnnetustes kanna-
tada saanutele abi osu-
tamist tavaellu naasmi-
seks, õnnetusejärgsete 
toimingutega seotud in-
formatsiooni kogumist 
ja kättesaadavaks tege-
mist, õigusabi, liikluses 
hukkunute perekondade 
toetamist ning võimalu-
sel sihtotstarbelisi toetu-
si taastusravile ja abiva-
henditele, mis ei ole kae-
tud riiklikult või kindlus-
tusega. 

EPP

Laagrid liiklusavarii läbi 
kannatanutele

Oli 14. märts viisteist 
aastat tagasi, kui kaksteist 
tegusat naist Reet Käppa 
eestvedamisel otsustasid 
moodustada Elvas eakate 
naiste tantsurühma.

Lugu oli ka selles, et sa-
mal ajal asus Elvasse ela-
ma tantsujuht Aleks Ra-
ja. Ja kuna elame mändide 
linnas, sai rühma nimeks 
valitud Hõbemänd. Juba 
samal suvel võttis rühm 
osa Tartu lauluväljakul toi-
muvast rahvakunstiõhtust 
“Kiigepidu”. Tänaseni tant-
sivad rühmas Reet, Vaike, 
Elvi, Liidya, Luule, Laine, 
Viivi ja Maie.

Iga algus on raske. Proo-
vid toimusid vana kultuu-
rimaja teisel korrusel väik-
ses toas. Tantsiti nii, et põ-
rand vappus. Tuletõrje me-
hed altkorruselt tulid hir-
muga noomima: “Jätke jä-
rele, lagi tuleb kaela!” Aga 
seda ei juhtunud.

Rühm kosus, kogus jõu-
du ja oskusi, tantsijaid oli 
vahepeal isegi üle paari-
kümne. Oli ka muresid, 
esinemisriideidki polnud 
– rahvariided maksid tol 
ajal hingehinda. Reet kom-
bineeris enamusele Anse-
küla tantsuseelikud, osad 
muretsesid endale ise.

Rühma elu edenes, esi-
nemiste arv aina kasvas. 

Esinemisriideid muretseti 
omal käel juurde. Praegu 
võib lavale tulla seitsmel 
erineval moel.

Seoses ülemuste vahetu-
sega kõikus ka rühm kord 
siia, kord sinna. Praegu-
seks on toimunud iseseis-
vumine – moodustati oma 
MTÜ Hõbemänd.

Esimene tants, mis sel-

geks õpiti, oli Aleks Raja 
“Meie polka”. See tants on 
läbi 15 aasta olnud rühma 
üheks meelistantsuks.

Nende aastate jooksul 
on esinetud publikule 264 
korral, kõige rohkem mui-
dugi Elvas. Algusaastail 
oli kombeks iga kuu kaks 
uut tantsu selgeks õppi-
da ja kohe nendega esine-
da. Siis toimusid pensionä-
ride peod igas kuus. Esine-
tud on Elva kodukandipäe-
vadel, laatadel, heatege-
vusüritustel, kohtumistel, 
ühiskontsertidel, rahvapi-
dudel, korra ka Vanemui-
se teatri laval. Rühma eest-
vedamisel sai teoks eakate 
lustipidude läbiviimine El-
va lauluväljakul. Tänavu 
toimub see 11. korda. Tra-
ditsiooniks on iga-aasta-
ne osavõtt Tartumaa tant-
surühmade lustitantsimi-
sest Kongutas ja sõbrapäe-
va üritustest Rõngus.

Juba algaastatel saa-
di headeks sõpradeks Val-
ga tantsurühmaga Kari-
kakar, keda juhendas sa-
muti Aleks Raja. Esime-
sed kolm aastat tegutsetigi 
palju ühiselt. Palju esine-
ti Valgas, sest seal oli uhke 
ja esinduslik kultuurikes-
kus mitmete saalidega. Tä-
nu neile sai rühm osa võt-
ta Lõuna-Eesti tantsupidu-

dest Valgas, Võrus, Põlvas 
ja Viljandis. Tartumaa rüh-
mi seal teisi ei olnud.

15 aasta jooksul on sel-
geks õpitud üle 200 tant-
su. Paljud on oma rühma-
juhi autoritantsud, mitmed 
teiste rahvaste tantsud. Lu-
gu peetakse ka teiste tant-
sujuhtide loomingust ja va-
nadest seltskonnatantsu-
dest. Millegipärast armas-
tab rühm rohkem keeru-
kaid tantse. Üks armasta-
tumaid on muidugi Aleks 
Raja niinimetatud rühma 
oma tants “Hõbemänd”.

Rühmas on oma ööbikud 
ja lõuapoolikud, võimlejad 
ja muidu taidlejad-näitle-
jad, eestvedajad ja tagant-
tõukajad. Peasponsor on 
Elva linnavalitsus ja hoo-
lekannet saadakse Sinilin-
nult. Hõbemännil ja Aleks 
Rajal on kokku üle saja tä-
nu- ja aukirja. 2007. aastal 
anti rühmale Elva linnava-
litsuse kultuuripreemia.

Sünn ipäeva kont se r t 
“Üks verstapost jääb jälle 
maha, jääb tantsides selja-
taha” on Elva kultuurikes-
kuses Sinilind pühapäeval, 
15. märtsil kell 14.

Rahvatantsuseltsi 
Hõbemänd juhatus

OLULISED 
ESINEMISED:

� 1999 Baltica festival
� 2000 Tartus II tantsufes-
tival
� 2001 esinemine jõuluva-
nale Soomes polaarjoonel, 
Rovaniemis. 
� 2002 Aleks Raja autori-
kontsert Valgas
� 2003 I rahvusvaheline 
tantsufestival Valgas
� 2004 öötantsupidu 
Valkas
� 2005 suur sõbrapäev 
Mustlas
� 2006 kiigepeod Alatski-
vil ja Lähtes
� 2007 oma kontsert Kih-
nu saarel
� 2008 Ida Virumaa mem-
me-taadi tantsupidu Koht-
la-Järvel ja Aleks Raja 80. 
juubeli kontserdid Jõgeval 
ja Elvas

Üks verstapost jääb 
tantsides selja taha

Mesinikul hakkab kiire

Tantsurühm Hõbemänd on end Aleks Raja juhtimisel tuntuks tantsinud ja nendeta ei möödu naljalt ühtegi rahvalik-
ku üritust. Foto: erakogu
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MIS JUHTUS
Elvas

Politsei annab teada, 
et linnas on liikvel must-
lased, kes petavad inime-
si, ja soovitab nendega 
mitte tegemist teha. Vaja-
dusel teatage 110.

Politsei otsib naiste 
jalgratta Optima (kollast-
sinist värvi) omanikku. 
Jalgratas varastati sep-
tembrikuus 2008. aastal 
Elva kaubanduskeskuse 
juurest.

26.02 kl 20.53 sädeles 
Tartu mnt kõnnitee kõr-
val kõrgepinge kaabel. 
Päästjad piirasid ohuala 
elektrikute tulekuni.

28.02 hommikul käisid 
päästjad Lootuse tänavas 
eemaldamas teele lange-
nud puid.  

Rõngu vallas
26.02 kl 23 rikkus Val-

guta külas majaelanike 
kodurahu ja avalikku kor-
da Silver (1989), ta kuu-
las oma korteris valjult 
muusikat ja tekitas lär-
mi, mis kostus trepikotta 
ja naaberkorterisse. Pur-
jus Edgar (1990) ja Aleks 
(1990) karjusid ja laa-
mendasid koridoris, rik-
kudes samuti majaelani-
ke rahu.

03.03 kl 07.45 sõitis 
Enn (1959) asulavälisel 
teel kiirusega, mis üle-
tas lubatu 25 km/h võr-
ra, kl 09.39 ajal oli Jani-
se (1979) juhitud sõidu-
ki kiirus asulavälisel teel 
lubatust suurem 16   km/
h võrra. Kl 14.55 ei täit-
nud Väino (1990) sõidu-
kit juhtides liiklusmärgi 
“Peatumise keeld” nõu-
deid.

Nõo vallas
26.02 kl 07.35 ületas 

Jana (1979) sõidukit juh-
tides asulavälisel teel kii-
rust 14 km/h võrra.

26.02 käisid päästjad 
Nõgiaru külas, kus lekkis 
gaasiballoon. Vigane bal-
loon toodi õue, suleti leke 
klambriga ning seejärel 
tuulutati ruumid. Pääste-
tööde juhi hinnangul ini-
meste elu ohus ei olnud.

28.02 päeval varastati 
Keeri külas asuva elamise 
juurest puuriidast järel-
kärutäis küttepuid.

03.03 kella 09.30 ajal 
sisenes Nõo kooli endi-
ne õpilane Maiken (1989) 
kooli ruumidesse ja rik-
kus avalikku korda, seo-
ses sellega oli häiritud ka 
kooli rahu.

Sinilinnu Suveteatris küpseb 
kriisiaja komöödia
“Vabrikutüdrukud” 
on lugu tavalistest 
inimestest ühes ta-
valises õmblusvabri-
kus, kus õmmeldak-
se meestesärke.

Sirje Veldi

Selliseid vabrikuid on 
maailmas tuhandeid. Õmb-
lusvabrikul ei lähe just 
hästi, tellimused on vä-
henenud ja võõramaalas-
test omanikud ähvardavad 
vabriku kinni panna. Pide-
vas koondamishirmus töö-
tajad püüavad olukorrast 
välja tulla omal moel. Ka-
hel vabrikutüdrukul küp-
seb geniaalne plaan...

Iiri kaasaegse näitekir-
janiku, luuletaja ja tõlkija 
Frank McGuinness'i 1982. 
aastal valminud näiden-
di on tõlkinud eesti keelde 
Martin Algus ja Elvale ko-
handanud Raivo Adlas, kes 
on ka tüki lavastaja. Näi-
dendi algvarianti on Adlas 
tunduvalt lühendanud ja 
isegi osatäitjate nimed kõ-
lavad eestipäraselt: Ellen, 
Anu, Vera, Reet, Roosi. 
Teksti on vürtsitatud koha-
likule mõistetavate nalja-
dega (ühinemine Savisaa-
rega). Vabrikuomanike ni-
med on jäetud iiripäraselt 
Bonneriks ja Rohaniks, mis 
on samuti taotluslik, sest 
ka meie vabrikandid on 
valdavalt välismaalased.

Kuigi tegemist on ko-
möödiaga, on tegu siis-
ki tõsise probleemiga, mil-
lega meiegi rahvas on ju-
ba kapitalismi tingimustes 
kokku puutunud – nõutak-
se aina suuremat töövilja-
kust (12 särki 13 minuti-
ga) väikese palga ja kehva-
de töötingimuste kiuste. Ja 
majanduskriisi tingimustes 
peab inimene sellestki vä-
hesest kinni hoidma, mis 
hetkel olemas.

Raivo Adlase sõnul on 
näidendi algset teksti kär-
bitud pea poole võrra, sest 
originaal sisaldas palju 
mõttetut sõnavahtu ja kao-
tatud on eestlasele ehk ras-
kesti mõistetav usuliin.

“Aga aktuaalsemat tee-
mat, mida laval näidata ei 
saa praegusel majandus-
languse ajal, pole olemas,” 
arvas Adlas. “Teine asi see, 
et ka Elvas olevat särgi-
vabrik, kus on täpselt sa-
mad probleemid. Seetõttu 
olekski meie etenduse ad-
ressaat ka Elva särgivabri-
ku töötajad.”

Näidendis rulluvad (kui-
gi ilmselt tänu tekstikär-
betele üsna põgusalt) lah-
ti viie erineva naise elu-

saatused, keda ühendab 
töö õmblusvabrikus. Siin 
on Ellen (Aire Pajur), kel-
le ülesanne on ilmselt ol-
la naiskollektiivis brigadir, 
sest temaga püüab täht-
said tööasju arutada ka 
juhtkond; kriisiolukorda-
des kergelt paanikasse sat-
tuv Anu (Maarja Koorik), 
kes tunnetab, et kuna on 
töötajatest kõige vanem, 
siis peaks esmajärjekor-
ras koondamine puuduta-
ma just teda; venepäraselt 
särtsakas ja elurõõmus Ve-
ra (Mare Jõgi), kes ilmselt 
leiab igast olukorrast väl-
japääsu; noor töötaja Roo-
si (Marika Raudsik), keda 
ilmselt töö eriti ei huvita, 
kuid kes on valmis vabriku-
naistega kõik tembud kaa-
sa tegema ja Reet (Monika 
Meschin), kes leiab endas 
südikust minna kord alus-
tatuga võiduka lõpuni ning 
kelle kindlameelsus innus-
tab ka kolleege. Ja siis noor 
ja veel üsna kogenematu 
vabrikujuht Rohan (Imre 
Vallikivi), kelle ülesanne 
on vabrik kriisist välja tuua 

ja naistele mõistus pähe 
panna ning ilmselt suure-
mate kogemustega Bonner 
(Harri Kallas), keda naised 
justkui rohkem aktseptee-
rivad ning kes on kriisisi-
tuatsioonis vähemalt näili-
selt valmis astuma töötaja-
te poolele.

Näidendi tegevus on 
korraldatud selliselt, et 
mängitakse kahes ruumis – 
nii ateljees kui fuajees. Kui 
vabrikutüdrukud lukusta-
vad end juhataja kabinetti, 
siis võtavad nad sinna kaa-
sa ka publiku. Etendusele 
sobib vaksalihoone loomu-

liku dekoratsioonina nagu 
rusikas silmaauku. Seetõt-
tu aetakse etenduses, täies-
ti sobivalt kriisiajale, läbi 
väga vähese kujundusega.

Teadaolevalt pole 
McGuinnessi “Vabrikutüd-
rukuid” varem Eestis män-
gitud. Ka Vanemuises seisis 
see tekst Adlase sõnul aas-
taid, enne kui draamajuht 
Sven Karja seda Adlasele 
lavastada pakkus, mõeldes 
ka sellele, et Elva näitetru-
pis on enamasti naised.

Esietendus on matka-
keskuses 19. aprillil. Mi-
tu korda suve jooksul eten-
dust mängitakse, ei osa-
nud lavastaja veel öelda, 
kuid kinnitas, et kuna seda 
mängitakse siseruumides, 
siis ei sega etendust ilmas-
tik ja seda võidakse mängi-
da veel ka sügisel, kui pub-
likut jagub.

Mai alguses aga esineb 
Sinilinnu Suveteatri näi-
tetrupp selle etendusega 
Saaremaal toimuval IX kü-
lateatrite festivalil.

02.03 otsustati:
Määrata kultuuri-

preemia ELVA TÄHT saa-
jale Siiri Puhalainenile 
stipendium 5000 kroo-
ni; kultuuripreemia EL-
VA TÄHT saajale Eevi 
Kooskorale stipendium 
5000 krooni.

Kinnitada Elva Hu-
viala- ja Kultuurikesku-
se Sinilind õpetajate pal-
gamäärad; Elva Muusika-
kooli õpetajate palgamää-
rad; Elva linna koolieelse-
te lasteasutuste pedagoo-
gide palgamäärad.

Anda ehitusluba Noo-
ruse 7 korter 2 rekonst-
rueerimiseks; Vikerkaa-
re tn 2 ehitisele kasutus-
luba ehitise kasutami-
seks üksikelamuna; raie-
luba Vapramäe tn 10 kin-
nistul kasvava kahe kase-
puu raiumiseks; raieluba 
Veski tänava maal kasva-

va kahe kasepuu raiumi-
seks; raieluba puude raiu-
miseks Arbi järve terven-
damise projekti raames 
kavandatud tegevuse tar-
beks: Ala 1 – neli kaske, 
üks toomingas; Ala 5 – 
kuusteist kaske; Ala 10 – 
seitse kaske, üks lepp.

Nõustuda maa os-
tueesõigusega erastami-
sega Allan Keerdile Elva 
linnas Mahlamäe tn 23, 
suurus 649m².

Kanda majandus-
tegevuse registrisse 
OÜ Muru-Auto, Järve 5a, 
autode hooldus ja remon-
diteenus.

Esitada eelnõu lin-
navolikogule: Elva 
Gümnaasiumi pedagoogi-
de töötasustamise alused 
ja palgamäärad.

Maia Kukk
Linnasekretär

LINNAVALITSUSE ISTUNG 

SINILINNU 
SUVETEATRI 
LAVASTUSI

� Kollane kass 1999-2002
� Roosad prillid 2003
� Kaheksa armastavat 
naist 2004
� Külalitsemaja 2005
� Pommuun 2006
� Viimne eurooplane 2008
� Vabrikutüdrukud 2009

Mare Jõgi teeb Vabrikutüdrukutes Vera rolli taas nauditava mängulustiga. Foto: Sirje 
Veldi
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Regionaalminister 
ja riigikontrolör on 
jälle kord hakanud 
rääkima haldusre-
formist.

Kajar Lember,
Rahvaliidu aseesimees

Riigikontrolör on 
ahastuses, et vallad-lin-
nad ei ole jätkusuutlikud 
ja on vaja midagi ette võt-
ta. Omavalitsuste olemu-
sest mitte midagi teadev 
regionaalminister kaagu-
tab takkajärele, et vaja 
jah midagi teha. Tundub, 
et nad mõlemad on nel-
jast matemaatika põhi-
tehtest omandanud vaid 
kolm. Korrutavad, liida-
vad ja lahutavad päris la-
dusalt, kuid ei jaga mitte 
sugugi.

Vägivaldne liitumine 
valab õli tulle

Huumor huumoriks, 
kuid tegelikult olen oma-
valitsusjuhina hämmin-
gus järjekordsest teema-
püstitusest pool aastat 
enne kohalikke valimisi. 
Ja vahemärkusena peab 
mainima, et regionaal-
minister võiks sel teemal 
küll praegu oma suu kin-
ni hoida, sest sellist karu-
teenet nagu tema on va-
litsuse liikmena omava-
litsustele teinud, ei ole 
keegi enne teda suutnud. 
Riigi tasandil räägitakse 
solidaarsusest ja vastu-
tusest kulude kokkuhoid-
misel. Nõus, solidaarselt 
tulekski neid muresid la-
hendada, vallad ja linnad 
on rõõmuga nõus kaas-
vastutust kandma. Aga 
mis solidaarsusest me 
räägime, kui riigieelar-
ves kärbitakse keskmiselt 
alla 8%, kuid omavalit-
sustelt võetakse 14,9%? 
Lihtsalt pole sõnu?

Ühesõnaga, valit-
sus võttis oma otsustega 
meie inimestele kõige lä-
hemal asuvalt instantsilt 
sisuliselt vahendid käest 
ja nüüd valab õli tulle, et 
pahad ei saa enam hak-
kama. Just nagu pere-
mees, kes vaatab looma-
kliinikust kastreerimiselt 
tulnud koera ja on vä-
ga imestunud, miks too 
enam sigida ei taha.

Riigikontrolör viitab 
ka uuringutele, mis just-
kui näitaksid liitumisva-
jadust. Need oleks ta pi-
danud oma läkitusele ka 
lisama, sest mina küll 
ei ole näinud ühtegi sel-
list teadlaste tehtud sü-
vauuringut, kust ilmneb, 
et omavalitsuste liitumi-
ne on Eesti haldussüstee-

mi lahendus. Pigem vas-
tupidi – senised valdade 
liitumised on näidanud, 
et see ei anna haldusku-
lude märgatavat kokku-
hoidu, küll aga suuren-
dab elanike rahulolema-
tust võimu kaugenemise-
ga inimestest.

Nii minister kui ka 
kontrolör teavad suure-
päraselt, et praegu, kui 
kohalike valimisteni on 
jäänud umbes pool aas-
tat, pole enam vähimatki 
põhiseaduslikku võima-
lust korraldada suur vä-
givaldne liitumine. Nad 
peaksid teadma ka seda, 
et praeguse finantskriisi 
ja tööpuuduse plahvatus-
liku kasvu ajal on täies-
ti võimatu ja mõttetu ku-
lutada miljoneid valda-
de liitmisele, mille taga-
järjel tuleb töötuid juur-
de ja reaalsed abipakku-
jad kaugenevad inimes-
test veelgi.

Pliiatsijoonega raha 
juurde ei joonista

On arusaamatu, miks 
selliste hüsteeriliste ja il-
ma igasuguse sisuta aval-
dustega tullakse lagedale 
just praegu. Kas tõelistelt 
probleemidelt tähelepanu 
kõrvalejuhtimiseks? Tun-
dub küll, et kõige kõrge-
mal tasemel käib teatav 
asendustegevus, mille-
ga tahetakse rahva tähe-
lepanu valitsuse sotsiaal-
poliitilisest ja majandus-
likust võimetusest kõrva-
le juhtida.

Kui Eesti riik tahab 
langetada otsuseid, mis 
inimeste elukorraldust 
mugavamaks muudak-
sid, ei aita haldusjaotu-
se kaardi kosmeetilistest 
parandustest, vaid alus-
tada tuleb sisust. Läh-
tekoht peab olema vaid 
see, millisest halduskor-
raldusest meie inimeste-
le ja piirkondadele kõi-
ge rohkem kasu oleks, ja 
ei miski muu. Kes arvab, 
et omavalitsuste ühen-
damiste kaudu õnnestub 
maapiirkondadest veelgi 
enam raha mujale suuna-
ta, eksib minu hinnangul 
päris rängalt.

Maakonna arengu juh-
timine peab tuginema 
kohalikule võimule, see 
ei ole keskvalitsuse käe-
pikenduse koht. Rahvalii-
du hinnangul tuleb võim 
maakondades anda taga-
si inimeste kätte. 

Kitsaste eelarveolu-
de puhul peame õppima 
veelgi tihedamat koos-
tööd ning just üheskoos 
peaksime võtma ette ka 
muudatused, mis taga-
vad meie riigi tervikliku 
regionaalarengu.

Riik mängib omavalit-
sustega mängu, kus ühe 
pliiatsijoonega võetakse 
neilt käest aastate jook-
sul ja pikkade läbirääki-
miste tulemusel kokku-
lepitud rahalised vahen-
did. Tekib küsimus, mis 
kuradi riigis me elame ja 
mis on kogu selle absur-
diteatri tegelik eesmärk?

Mis kuradi riigis me ikka elame!?

Kuigi juba pikka ae-
ga räägitakse majan-
duse jahtumisest üle 
maailma ja avaliku 
sektori kulude kok-
kuhoiust, ei ole prae-
gune tõsine olukord 
kõikjale jõudnud.

Märt Meesak,
Konguta vallavolikogu liige, 
Isamaa ja Res Publica Liit

Valitsus on sunnitud te-
gema raskeid otsuseid, 
päästmaks mis päästa an-
nab, kuid kohalik tasand ei 
taha või ei suuda enne vali-
misi olukorraga kaasa min-
na. Just kuni 1500 elani-
kuga omavalitsusüksused, 
kes niigi enamjaolt efek-
tiivselt majandada ei suu-
da, pole aru saanud olukor-
ra tõsidusest.

Praegu on riik üles ehi-
tatud uskumatult omapära-
se ja raha mittekokkuhoid-
va nelja tasandina. Maksu-
maksja peab kinni maksma 
keskvalitsuse, maavalitsu-
se, kohalike omavalitsus-
te liidu ja kohaliku omava-
litsuse ülalpidamise kulud. 
Tundub ebaefektiivne ja 
ebaratsionaalne, kuna pal-
juski ei tea teatud struk-
tuurid isegi, millised on te-
ma õigused ja kohustused, 
mida tahta enda õlule võt-
ta ja mida mitte. Samuti 
kontrollib üks ühte ja teine 
järgmist. Poliitilised on nii 
maavalitsus kui omavalit-
suste liit ja võib juhtuda, et 
isegi kõiki kolme (omava-
litsus, omavalitsuste liit ja 
maavalitsus) juhib üks era-
kond, kus kõik on omava-
hel tuttavad ja erakonna-
kaaslast hätta ei jäta. Tei-
se erakonda kuulujal po-
le suurt lootustki erapoole-
tule seisukohale. Samas on 
süsteem just nii üles ehita-
tud, et volinik saab esmase 
nõu just neist kahest maa-
konna tasandi aparaadist. 
Kuidas oodata, et kontroll 
oleks erapooletu ja toimiks 
nii nagu seadusena mõel-
dud?

Maavalitsused?
Kas praegusel majan-

duslikult kitsal ajal täidab 
maavalitsus talle pandud 
ülesandeid efektiivselt? 
Kas ehk on võimalik need 

kolm tasandit, vald-liit-
maavalitsus, muuta odava-
maks ja vajalikuks? Oma-
valitsusliidust ei ole ena-
masti olnud ka suurt reaal-
set kasu. Vähemalt mit-
te Tartumaa Omavalitsus-
te Liidust. Miks peaks kaks 
sarnast aparaati paralleel-
selt tegutsema?

Vallad/linnad maksa-
vad liikmemakse, koostöös 
küsitakse ja kaubeldakse 
riigilt raha ja soodustusi, 
kuid lõppkokkuvõttes ei tu-
le ikkagi kõigile rahuldavat 
lahendust, sest suuremad 
omavalitsused ei võida sel-
lest suurt midagi ja väike-
sed pole enamasti suurte-
le võrdväärsed partnerid. 
Seega kulutatakse raha 
kooskäimistele ja vaidlus-
tele, ilma et kumbki pool 
kasu saaks.

Kui väidetakse, et lii-
dust on kasu, sellest tule-
nevad head otsused ning 
tulemused, siis miks üld-
se neid eraldiseisvaid liidu 
liikmeid vaja on? Teeks siis 
liidu põhjal ühe suure oma-
valitsuse?

Praegu on ikka nii, et 
kõrvuti asetsevate valda-
de koolid on konkurendid 
ja raha saab see, kumma 

vallavanem teeb kõvemat 
häält või kellel on rohkem 
tutvusi. Suure omavalitsu-
se puhul poleks koolid ot-
sustajate suhtes enam kon-
kurendid, mängu tuleks 
reaalne vajadus ja otstarve. 
Ehk ei ole vaja kahte lähes-
tikust, samal tasandil asu-
vat koolisüsteemi ja kooli-
maja, mida praegu eraldab 
vaid valla piir?

Peata omavalitsused
Kohaliku omavalitsuse 

tasandil pole olukord ju-
ba pikka aega päris nii na-
gu ühiskond vajaks. Näi-
teks Konguta vallas, kus ka 
mina olen alates 2005. aas-
tast volinik. Vallavalitsus 
alustas 2009. aasta eelar-
ve koostamist eelmise aas-
ta lõpus. Eelarve I projekt 
jõudis volikokku detsembri 
alguses. Vallavalitsus ootas 
siis füüsilise isiku tulumak-
su kasvuks 0% võrreldes 
2008. aastaga eelarve pro-
jektiga, mis tundus tollal 
täiesti konservatiivne. Ent 
riigi majanduse kohale ko-
gunes aina rohkem musti 
pilvi ning jaanuari lõpuks 
oli selge, et tulumaksu lae-
kub vähem. Rahvaliitlas-
test koosnev Konguta val-
lavalitsus nii ei arvanud 
ja avaliku sektori kärpega 
kaasa minna ei plaani.

Jaanuaris selgus ka, et 
riik on vähendanud valla-
le tasandusfondist tulevat 
raha ja negatiivne eelarve 
riigikogus oli samuti aru-
tusel. Lõpuks tuli otsus, et 
lisaks tasandusfondile vä-
hendatakse ka vallale lae-
kuvat füüsilise isiku tulu-
maksu osa. Eelarve II pro-
jekti järgi saab vald tasan-
dusfondist 1,2 mln kroo-
ni vähem, kui algselt pla-
neeritud. Eelarve I projekti 
põhjal olid kulud planeeri-
tud 24,66 mln krooni, ehk 
siis 4,87% tuleks kulusid 
piirata. Lisaks tuli vähen-
dada eraldatavat tulumak-
su osa.

Vald planeeris I projek-
tis, et füüsilise isiku tulu-
maksu laekub 7,3 miljo-
nit. Arvesse pole võetud 
riigipoolselt vähendatud 
osa ning seda, et jaanua-
ris laekus vallale 3-4% vä-
hem makse võrreldes aas-
tataguse ajaga ja praegust 

seisu vaadates väheneb see 
umbes 0,6-0,8 mln krooni 
võrra. Siit võiks järeldada, 
et Konguta planeerib hoo-
pis 2% tulumaksu enam-
laekumist (võrreldes eelar-
ve I projektiga). Vallal pole 
plaanis ka ametnike palga-
fondilt kokku hoida.

Aeg reformiks on küps
Veebruar on juba lä-

bi, kuid Konguta vallavo-
likogu pole eelarve esime-
sest lugemisest kaugemale 
jõudnud. Seadus näeb et-
te eelarve kinnitamist 31. 
märtsiks. Volikogus on va-
ja eelarvet menetleda vä-
hem kui kuu ajaga veel vä-
hemalt kahel korral?! Het-
kel ei näi vallavalitsus kui-
gi otsustusvõimeline, sest 
ei suuda hinnata reaalset 
olukorda. Oodatakse rii-
gipoolsete summade täp-
seid arve, samal ajal kui ju-
ba praegu on võimalik te-
ha miinimumkokkuhoiuga 
eelarve.

Praegu oleks mõistlik 
kaotada ära igasugused 
preemiad, kompensatsioo-
nid ja tulemustasud. Ko-
he kindlasti tuleks lõpeta-
da staažitasude maksmi-
ne vallavalitsuses. Üle tu-
leks vaadata kõigi amet-
nike tööülesanded ja ots-
tarve. Peaks mõtlema, kas 
1400 elanikuga vallale on 
peale vallavanema vaja 
veel täiskohaga abivallava-
nemat, sotsiaalnõunikku, 
maanõunikku, keskkon-
nanõunikku, finantsjuhti, 
raamatupidajat ja konsul-
tanti. Lisaks ka vallasekre-
täri – kokku üheksa täisko-
haga töökohta?!

Kokkuvõtteks tuleks lei-
da vastus, kas meil ikka on 
vaja nii suurt ja mitmeta-
sandilist aparaatide süs-
teemi, kui see on nii eba-
efektiivne? Kas praegu po-
leks õige aeg just sellisteks 
muutusteks? Rasketel ae-
gadel suudetakse ikka lan-
getada olulisi ja raskeid ot-
suseid. Ehk ühiskond se-
da ootabki? Eriti veel siis, 
kui me kõik maksumaks-
jana selle ise kinni mak-
same. Selline on isiklikult 
minu arvamus, mõtlemist 
edapidiseks peaks jätkuma 
kõigile.

Omavalitsuse kohalik 
tasand vajab muutusi

Kuni 1500 elani-
kuga omavalitsus-
üksused, kes niigi 
enamjaolt efek-
tiivselt majandada 
ei suuda, pole aru 
saanud olukorra 
tõsidusest.

REFORMI OOTEL Suured ei taha ja väikesed ei suuda
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Tänane juubilar tun-
neb rõõmu olulistest 
pisiasjadest, mida 
elu pakub.

Sirje Veldi

Majal, kus elate, on 
väidetavalt hea aura. 
On see nii?

Meie majas on väga to-
re rahvas. Meie olime esi-
mesed, kes 47 aastat tagasi 
siia majja kolisid. Eriti to-
re on suvel, kui siin on pal-
ju lapsi. Seda õnne on siis 
hästi palju.

Olete aastatega pä-
ris üksi jäänud?

Jah, mees on mul juba 
paarkümmend aastat sur-
nud ja õde, kes oli minust 
viis aastat vanem, suri paa-
ri aasta eest. Lapsed on ka 
kodust läinud. Tütar elab 
lastega Soomes, poeg oma 
perega Tartus. Külas käi-
vad ikka üsna tihti. Kalle 
[poeg] on kõva suusataja. 
Läheb pühapäeval oma sel-
le talve viiendale marato-
nile. Ja rattaga sõidab kogu 
aeg. Siia tuleb Tartust ikka 
rattaga. Vaid siis, kui mind 
on tarvis kuhugi viia, siis 
tuleb ikka autoga ka. Su-
viti käib ta mägedes roni-
mas. Eelmisel aastal ei läi-
nud. Hoian hinge kinni, et 
ta ka sel suvel ei läheks.

Tütrelastele on onu Kal-
le kogu aeg olnud selline 
mustermees. Kaisa on öel-
nud, et ta tahab endale ka 
sellist meest, nagu on onu 
Kalle. Oma laste üle olen 
uhke. Mul ei ole neile mi-
dagi ette heita.

Kus on teie sünniko-
du?

Teisel pool Tartut, Tartu 
vallas, varem oli Vessneri 
vald. Isa oli suurest pe-
rest, väga vaene mees. Kui 
ta Vabadussõjast tuli ja sõ-
durisaapad katki läksid, oli 
ta täitsa paljajalu, enne kui 
sai nahka ja tegi endale ise 
pastlad. Vabadussõjas osa-
lemise eest anti talle tüki-
ke tasuta maad, see oli sel-
line asundustalu. Ema on 
pärit Peipsi lähedalt, natu-
ke jõukamast talust. Tema 
sai abielludes kaasavaraks 
kodust kaasa lehma, nii 
et nad said elu alustada ja 
hakkasid varsti ka hooneid 
ehitama. Praegu on seda 
hea meenutada, aga ega 
neil küll kerge ei olnud. 
Meie naaber oli Vessneri 
vallavanem Lauri, kellega 
me hästi tihedalt läbi käisi-
me. Tänu sellele sai mu isa 
vallavanema abiks. Tegime 
kõik talus tööd ja elasime 
ära, polnud viga, kuni tu-
li uus kord.

Kuidas te sõja üle 
elasite?

Kui tuli sõda, siis läksi-
me metsa. Meie majas ela-
sid saksa sõdurid. Mehed 
kaevasid punkri, mis kae-
ti okstega. Kõrvalmajas 
oli voodihaige vanaema, 
see jäeti koju, teda ei võe-
tud metsa kaasa. Sakslased 
söötsid teda ja see vanaini-

Pole seadnud elus 
liiga suuri sihte
JUUBILAR Optimistlik vanaema 
Inge Kiiranen

mene elas sõja üle.
Kuidas pärast sõda 

hakkama saite?
Kümme asundustalu 

oli meie kandis, pärast sõ-
da jäi neist alles viis. Meie 
oma õnneks ka.

Olin siis 14-15 ja mulle 
ei tundunud see elu tollal 
eriti raske ega traagiline. 
Minu raskused algasid siis, 
kui olin 18 ja äkitselt suri 
minu ema. Isal oli varsti, 
minu arvates liiga kiiresti, 
uus pere. Elasin seda rän-
galt üle, ülikool jäi poole-
li. Minu kodu, mis sõjast jäi 
puutumata ja oli testamen-
diga tehtud minule, võeti 
mult ära. Nõukogude ajal 
oli mingil ajal võimalik tes-
tamenti ümber muuta. Ja 
isa naine oli tõeliselt pa-
hatahtlik inimene. Tal en-
dal lapsi ei olnud ning ma-
ja sai tema sugulastele. Mi-
na aga jäin ilma oma lapse-
põlvekodust.

Kuidas tutvusite 
oma tulevase mehe-
ga?

Edvard tuli oma lelle-
pojaga kellelegi maja ehi-
tama. Käisime Amme jõe 
ääres ujumas, seal saime 
tuttavaks ja nii see elu kuju-
nes. Tema oli minust 7 aas-
tat vanem, ingerisoomlane. 
Abiellusime ja mees sai 
tööle Ülenurme sovhoosi. 
Tal oli seal oma brigaad, 
ehitasid silotorne... Ta te-
gi kõvasti sporti, oli pika-
maajooksja, käis isegi üle-
liidulistel võistlustel. Siis 
hakkas ta rääkima, et talle 
meeldiks elada Elvas. Re-
mondi- ja ehitusvalitsusse 
oli parajasti vaja jaoskonna 
juhatajat.

Elvas läksin Sangarisse 
särke õmblema. Käisin va-
hetustega tööl, mehe ema 
oli kodus. Ta oli väga hea 
vanaema, armastas ja hoi-
dis lapsi väga. Mul tütar 
ikka ütleb, et ta on nii tä-
nulik oma vanaemale selle 
eest, et teda ei kistud hom-
mikul vara üles ega viidud 
lasteaeda.

Kui mees läks Tartusse 
EKE Projekti, siis otsiti ka 
Maaehitusprojekti eelar-
vestajat. Nad võtsid mind 
niimoodi tööle, et ei olnud 
mind enne näinudki. Töö-
tasin seal päris kaua. See 
oli nii õnnelik aeg! Seal oli 
tore seltskond, mul oli väga 
meeldiv seal olla.

Kas vaatate telekast 
päevuudiseid ka? Kas 
poliitika ka huvitab?

Jah, vaatan poliitilisi 
saateid, ka Foorumit. Ma 
pole küll mingi kaasarää-
kija, kuid mind ikka huvi-
tab, kuidas meil poliitikat 
tehakse. Vaatan vahel ka 
mõnda seebikat.

Mida arvate majan-
duslangusest?

Kui ma kuulen seda 
suurt ägamist selle majan-
duslanguse üle, siis mõt-
len ikka, et no nii traagili-
ne ka nüüd see elu ei ole. 
Mina pole kunagi olnud ri-
kas inimene. Mul oli mees 
küll ehitaja, kuid mul po-
le oma maja. Aga ma ei ole 
sellepärast õnnetu. Üldse-
gi mitte!

Kui püüdled aina rikka-
ma ja parema elu poole, 
siis on see masendav, sest 
iial ei saa ju kõike. Minu 
jaoks on ka kõige tähtsam, 
et pole suuri võlgu. Hea on 
elada, kui sul pole selliseid 
asju südame peal.

Mis teile elus on jõu-
du andnud?

Ma pole omale väga suu-
ri sihte seadnud. On väga 
tähtis tunda rõõmu ja ra-
huldust ka väikestest asja-
dest. Ma pole midagi väga 
suurt saavutanud, aga ma 
mõtlen, et kas olekski pida-
nud – olen niiviisi ka elu-
ga rahul.

Kuidas sünnipäeva 
peetakse? Kas omas 
majas ka?

Jah, küllap me ikka is-
tume ja ehk toovad mulle 
poest tordi ka, sest ega ma 
ei viitsi ise eriti enam küp-
setada.
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� Elvas tähistati pi-
duliku aktusega Eesti 
vabariigi 81. aasta-
päeva. Aktuse avas 
Leelo Suidt, seejärel 
sai pidupäevakõneks 
sõna linnapea Kalle 
Jürgenson. Oma kõnes 
lubas linnapea kolmele 
2000. aastal esimesena 
sündinud pisikesele 
elvalasele kingituse 
– igale 10 000 krooni. 

� Raekoja saalis anti 
24 heade õpilastega 
perele üle linnavalitsu-
se ja koolide tunnus-
tusavaldused. 

� Sinilinnus peeti Vaba-
dussõjale pühendatud 
ajalookonverentsi.

� Koonderakondlased 
kohtusid elvalastega. 
Kohal oli peaminister 
Mart Siimann, haridus-
minister Mait Klaassen, 
Mai Treial, Arvo Siren-
di, Aavo Mölder, Juhan 
Telgmaa.

� Enne valimisi kor-
raldas perepäeva ka 
Keskerakond. Elvalas-
tel vedas, sest kohal oli 
ka Edgar Savisaar, kes 
asendas grippi haiges-
tunud Erika Salumäed.

Kolmapäeval Tar-
tumaa muuseumis 
avatud külalisnäi-
tus “Oskar Lutsult 
lastele” on valmi-
nud Eesti Teatri- ja 
Muusikamuuseu-
mi filiaalis, Andres 
Särevi kortermuu-
seumis.

Milvi Kapaun

Teatrikuul Tartumaa 
muuseumisse jõudnud 
teatriteemaline väljapa-
nek on koostatud Oskar 
Lutsu raamatute Kevade 
ja Nukitsamees erineva-
tes teatrites toimunud la-
vastuste põhjal. Loodud 
on fantaasiaküllane maa-
ilm, mida on põnev vaa-
data nii lastel kui ka täis-
kasvanutel. Koostajaks 
on näitlejast muuseumi-
töötaja Iivi Lepik. Kujun-
duse autor ja teostaja on 
Estonia teatri kunstnik 
Jane Kaas. Näitus on väi-
ke ülevaade Eesti teatri-
te etendustest aastatest 
1937-2005. Esemed on 
pärit Tartumaa muuseu-
mi fondidest, päevinäi-
nud kuub ja selle taskute 
sisu Särevi muuseumist.

Näituse kuraator An-
neli Aan on külastajatele 
nuputamiseks omaltpoolt 
väljapanekule juurde li-
sanud väljavõtteid eri-

nevate autorite teostest, 
kus tegelasteks on üks-
meeles tegutsevad pois-
te sõpruskonnad. Lugejal 
tuleb ära arvata, millised 
neist on Oskar Lutsu kir-
jutatud tekstid. Kirjanik 
Jaan Kärneri mütsiserva 
vahelt piilub põnev pa-
beriäär, mille uudishimu-
lik vaataja ka läbi lugeda 
võib. Seinal rippuvast eel-
mise sajandi kolmeküm-
nendatest aastatest pä-
rit kuub peidab oma tas-
kutes mitmesugust trä-
ni. Arvata võiks, et need 
on kuulsad Tootsi taskud, 
aga selgub, et siin on igal 
Kevade tegelasel oma tas-
ku. Pilku köitev suur vä-
listasku, millesse pole pi-
rakas saiapäts kuidagi ära 
mahtunud, kuulub arva-
tavasti Tõnissonile. Kuue-
taskutes leidub veel palju 
tarvilikku ja põnevat no-
di, mille järgi raamatute-
gelasi ära tunneb.

“Näituse koostajad 
on hea stiilse keskkonna 
loonud,” märkis muuseu-
mi direktor Kaido Orula. 
“Endisaegsete näitleja-
te nimed pole lastele küll 
tuttavad, aga tuttavad on 
need rollid, milles nad 
siin humoorikalt tegutse-
vad ja kõnelevad.”

Näitust saab vaadata 
Tartumaa muuseumis ap-
rillikuu lõpuni.

Näitus “Oskar Lutsult lastele”

Naistepäeval 80. sünnipäeva tähistav Inge Kiiranen üt-
leb, et tunneb rõõmu lastest ja lastelastest, toredatest 
naabritest, linnukeste toitmisest ja tuhandest muust pi-
siasjast, mis tema elu õnnelikuks teevad. Foto: Sirje Veldi

10 AASTAT

Nädala algul avas 
Sinilinnu fuajees 
maalinäituse hobi-
kunstnik ja maali-
ringide juhendaja 
Eha Anier.

Milvi Kapaun

Esmaspäeval kultuu-
rikeskuses Sinilind ava-
tud Eha Anieri maalinäi-
tus on harrastuskunstni-
ku teine isiknäitus Elvas. 
Väljapanekul üles seatud 
28 akvarell-, õli-, akrüül- 
ja pastelltehnikas maas-
tiku- ja lillemaali on val-
minud viimase kuue aas-
ta jooksul. Esmakordselt 
on kunstnik isiknäituse-
le toonud ka ühe siidi-
maali.

“Siidimaali olen kõige 
vähem teinud, olen need 
kõik ära kinkinud. “Hom-
mikune udu” on ainuke, 
mis on alles,” rääkis pil-
di autor. “See on proovi-
maal. Vaatasin, kas tuleb 
välja. Siidimaali on raske 
teha, värv kipub kangal 
käituma omapäi.”

Näituse ülespane-
kul oli Anieril abiks ka 

kunstnik Merike Ambre, 
kes raamis suure osa väl-
japanekust. Näitusel jäid 
kunstnikule silma akva-
rellmaalid.

“Hästi on tabatud ak-
varelli põhitõdesid maa-
limisel. Paber on nagu lä-
bipaistev, õrn ja õhuline. 
Seda stiili võiks ta julgelt 
veelgi arendada,” arvas 
Ambre. “Olen näinud Eha 
pilte raamides tema kuns-
tikatsetuste algust. Väga 
püüdlik inimene on.”

Tõsisemalt maalimise-
ga pensionipõlves tegele-
ma hakanud Eha Anieri 
juhendaja ja hea nõuand-
ja on pikemat aega olnud 
kunstnik Lembit Saarts. 
Ise juhendab hobikunst-
nik maalikunstihuvili-
si Elvas ja Rõngus. Isik-
näitused on olnud veel 
Tõrvas, Rannus, Rõngus, 
Tartus ning Valgas Käsi-
töökeldris.

Eha Anieri maalinäi-
tust saab kultuurikesku-
ses Sinilind vaadata 27. 
märtsini. Meelepärase 
kunstitöö võib huviline 
ka endale päriseks osta.

Akvarellist õlimaalini

Muuseumipedagoog Anneli Aan leidis salapärase 
kuue arvukatest taskutest kõiksugu põnevat kraami. 
Foto: Milvi Kapaun
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1. märtsil lõppesid 
Põlvas kolm päeva 
kestnud Eestimaa XI 
talimängud.
Talimängud on Eesti-
maa Spordiliidu Jõud 
talvise spordi tipp-
sündmus, mis kor-
raldatakse iga nel-
ja aasta järel. Põlvas 
osalesid kõigi maa-
kondade ning 28 lin-
na ja 76 valla võist-
konnad kokku ligi 
2000 sportlasega.

Milvi Kapaun

Parimad selgitati valda-
de, maakondade ja linnade 
arvestuses. Võisteldi mees-
te ja naiste korvpallis, ma-
les, kabes, lauatennises ja 
murdmaasuusatamises. 
Korvpallis, males ja kabes 
toimunud eelturniiridel oli 
esindatud 84 omavalitsust 
– 60 valda ja 24 linna.

Elva linna võistlejatest 
saavutas talimängudel pa-
rima tulemuse – kolman-
da koha malevõistkond 
koosseisus Andres Kuusk, 
Heigo Reima, Karmen 
Viikmaa, Alan Braschinsky 
ja Karmen Kitse. Auhinna-

koht võideti 46 võistkon-
na hulgas. Elva kabetajad 
Kaido Raidla, Jüri Lätt, El-
le Luik, Nils Pukk ja Anneli 
Jürison tulid 43 võistkonna 
hulgas 8. kohale.

Korvpallis mängis El-
va meeskond 64 võist-
konna hulgas 9.-12. ko-
hale. Meeskonnas män-
gisid Siim Orlovski, Peep 
Orlovski, Ken Järveoja, 
Priit Kiiskman, Caspar 
Austa, Gunnar Aasmäe, 
Priit Värv, Raul Ellermäe ja 
Ramon Rantsus.

Murdmaasuusatamise 
võistlustel oli Mammaste 
tervisespordikeskuse rada-
del mõõtu võtmas ligi 700 
suusatajat, nende hulgas 
ka mitmed Eesti koond-
võistkonna liikmed.

Elva suusatajatest oli 
meesveteranide teises va-
nuseastmes 49 osaleja hul-
gas Toomas Viigipuu 15. 
Mihkel Dedov sai 48. koha. 
Meeste klassis oli Mikko 
Maier 103 lõpetaja hulgas 
35., Priit Tasa 83. Noore-
matest meesveteranidest 
sai 71 suusataja hulgas 
Gunnar Aasmäe 20. ja Hei-
ki Mäesalu 21. koha. Nais-
test lõpetas Annika Tasa 

24. ja Kristiina Gorovaja 
26. kohal. Võitis Kaili Sirge 
0,7 sekundiga Kaija Udrase 
ees. Naiveteranide teises 
võistlusklassis oli Tiiu Kaa-
sik 33 osaleja seas 15. ja 
Riina Kivikas 22. Noori-
matest suusatajatest lõpe-
tas poiste C klassis Karl-
Sigfrid Margus 58. ja Mih-
kel Unt 64. kohaga.

Te a t e s u u s a t a m i s e s 
sai poiste C vanuseklas-
si võistkond koosseisus 
Karl-Sigfrid Margus, Oli-
ver Kütt ja Mihkel Unt 13. 
koha. Naiskond koosseisus 
Annika Tasa, Kristi Välja-
ots ja Kristiina Gorovaja 
lõpetas 11 võistkonna hul-
gas 8. kohal. Meesveterani-
de võistkond oli 29 mees-
konna hulgas 9., mis an-
dis väikelinnade arvestu-
ses kolmanda koha. Sõitsid 
Aimur Uuk, Toomas Vii-
gipuu ja Gunnar Aasmäe. 
Kõige rohkem, 30 võistkon-
da, startis meeste teatesõi-
dus. Elva linna võistkond 
koosseisus Tiit Orlovski, 
Priit Tasa ja Mikko Maier 
ületas lõpujoone 19ndana. 
Teatevõistluse üldarvestu-
ses saavutas Elva linn tei-
se koha, linnadest esikoha. 

Kokkuvõttes sai Elva murd-
maasuusatamises väikelin-
nade arvestuses 5. koha.

Neljateistkümnest väik-
semast linnast kogus ta-
limängudel enim punkte 
Paide. Teine oli Kärdla ja 
kolmas Kiviõli. Neljanda-
le kohale platseerunud El-
va linna jäi kolmandast ko-
hast lahutama vaid pool 
punkti.

Suuremate maakonda-
de arvestuses olid kolm pa-
remat Ida-Virumaa, Tartu-
maa ja Harjumaa. Väikse-
mate maakondade arvestu-
ses võitis Järvamaa Valga-
maa ja Võrumaa ees. Suu-
remate linnade parim oli 
Kohtla-Järve Narva ja Rak-
vere ees. Väiksematest val-
dadest võitis esikoha Kernu 
vald. Võistkondlikus arves-
tuses premeeriti võitjaid 
karikatega, individuaalselt 
kolme parimat Eestimaa XI 
talimängude medalite ja 
diplomitega. Kõigile võit-
jatele kingiti mängude eri-
meene.

Järgmised suured võist-
lused on Eesti linnade 40. 
suvemängud Jõgeval 27.-
28. juunil.

28. veebruaril Tal-
linnas toimunud ETV 
G4S karikavõistluste 
viiendal etapil kahe-
võistluses ja suusa-
hüpetes selgitati ka 
Eesti noortemeistrid 
M14 vanuseklassis.

Milvi Kapaun

Nõmme spordiklubi kor-
raldatud võistlustel toi-
musid suusahüpped Vana-
Mustamäe hüppemäel vas-
tavalt võistlusklassile K-10, 
K-18, K-25 ja K-50 hüppe-
mägedel. Kahevõistlejad 
sõitsid kolme, kahe, ühe ja 
poole kilomeetri pikkustel 
suusaradadel. M14 vanuse-
klassi Eesti meistrivõistlus-
te arvestuses tuli tiitlivõit 
nii suusahüpetes kui kahe-
võistluses Elvasse.

Kahevõistluses võitis esi-
koha Karl Mustjõgi. Kak-
sikvõidu kindlustas Elva 
suusaklubile Kristjan Ilves. 
Hüppemäel klubikaaslast 
meetriga edestanud Must-
jõgi tegi ka 3 km suusara-
jal head sõitu. Temast kolm 
sekundit hiljem startinud 
Ilves finišeeris võitjast 28 
sekundit hiljem.

Kolmandaks tuli hüppe-
tulemuste põhjal neljanda-
na rajale startinud, kiirei-

ma distantsiaja välja sõit-
nud Robin Kütt Võru spor-
dikoolist.

Suusahüppevõistlustel 
tegi Kristjan Ilves esimesel 
katsel päeva pikima hüppe 
51,5 meetrit, millega edes-
tas ka meeste klassi võist-
lejaid. Karl Mustjõgi hüp-
pepikkused olid 46 ja 48 
meetrit, millega pälvis kol-
manda koha. Teiseks tuli 
kahe 48 meetrise hüppega 
Mihkel Oja Otepää spordi-
klubist.

M10 vanuseklassis oli 
Andreas Ilves kahevõistlu-
ses kolmas, suusahüpetes 
tuli ta 17 ja 18 meetri pik-
kuste hüpetega Otepää poi-
si Artti Aigro (18,5 ja 20 
m) järel teiseks.

ETV G4S karikasarja vii-
mane, kuues etapp peetak-
se 20. märtsil Otepääl, kus 
selgitatakse ka M10 vanu-
seklassi noortemeistrid ka-
hevõistluses ja suusahüpe-
tes.

Kristjan Ilves ja Karl 
Mustjõgi osalevad käesole-
val nädalavahetusel Ees-
ti noortekoondise koossei-
sus koos treener Andrus Il-
vesega Poolas toimuvatel 
Rahvusvahelise Suusafö-
deratsiooni (FIS) noorte-
võistlustel suusahüpetes.

27. veebruaril Tartus 
A. Le Coq spordihoones 
toimunud võimlemisklu-
bi Rütmika kevadturnii-
ril osales kaksteist spor-
diklubi üle Eesti. Rühm-
võimlemises osales 26 
rühma. Spordiklubil Ai-
ri oli plaanis esineda ka-
he rühmaga, kuid laste-
klassi rühma Kullaketra-
jad koosseisu pooled lap-
sed haigestusid ning osa-
lemisest tuli loobuda.

Miniklassi rühm Päi-
keselapsed oli aga väga 
edukas. Kümne rühma 
seast võideti 15,93 punk-
tiga teine koht VK Janika 
rühma Kiired (16,23 p.) 
järel. Kolmandaks tuli 
15,22 punktiga VK Janika 
Roosinupud.

Kohe järgmisel päeval, 
28. veebruaril toimus Vil-
jandi spordihoones Ees-

ti Koolispordi Liidu võim-
lemisfestival. Osales 24 
võimlemis- ja liikumis-
rühma 14 erinevast koo-
list üle vabariigi kokku 
240 võimlejaga. Esinda-
sime kahe rühmaga Elva 
Gümnaasiumi ning teeni-
sime hea esituse eest eri-
auhinna “Kaunim keha-
kool”.

SK Airi võistkonna 
Päikeselapsed koosseisus 
esinesid Therese Klaus, 
Laura-Laurelia Põlgast, 
Johanna Mägi, Stella 
Eileen Päid, Kristiina 
Kütt ja Sirja Loktev. Kul-
laketrajate rühmas Kris-
tel Roose, Helena Ajaots, 
Violetta Mägi, Karmen 
Orlovski, Liis Kaaver ja 
Kärt Kurvits. Treenerid 
on Airi Pärn ja Tatjana 
Joosep.

Airi Pärn, SK Airi treener

Hõbemedal ja eriauhind 
Elva võimlejatele

28. veebruaril pee-
ti Tartus Tähtvere ten-
nisekeskuses miniturniir 
Sädemete turniir II kuni 
10-aastastele lastele. Tar-
tu Tennisekooli ja Tartu 
Forseliuse Tenniseklubi 
laste seas võis seal esma-
kordselt kaasa elada ka 
Elva Tenniseklubi kõige 
noorematele tennisistide-
le, keda juhendab treener 
Teele Tani. Kristi Madi, 
Stella Luisa Oetjen, Krist-
jan Kriisa, Robin Sara-
puu, Tormi Kompus, Hu-

go Kelt, Triin Tassa ja 
Lotta-Lee Suits alusta-
sid tennisetreeningutega 
möödunud suvel ja sügi-
sel. Laupäevane võistlus 
oli neil esimene. Sellest 
hoolimata olid nad kõik 
väga tublid. Erinevates 
alagruppides saadi pal-
ju võite ja mis peamine 
– kõik andsid endast pa-
rima. Esimesed säravad 
medalid viidi koju uhke 
tundega.

Andrus Tani, Elva 
Tenniseklubi president

Elva tennise sädemed

Noortemeistrid on 
Mustjõgi ja Ilves

Elva talimängudel neljas

Sädemete turniiril mängisid Stella Luisa Oetjen 
(tagumises reas vasakult), Kairi Madi, Kristi Madi, 
Hugo Kelt, Tormi Kompus ja Robin Sarapuu. Kesk-
mises reas Lotta-Lee Suits, treener Teele Tani ja 
Triin Tassa. Ees Kristjan Kriisa. Foto: erakogu

Kristjan Ilves (vasakul) tegi Tallinnas Eesti meistri-
võistlustel päeva pikima hüppe, Karl Mustjõgi oli parim 
kahevõistluses. Foto: erakogu

Kui tellitud ajaleht Elva Postipoiss laupäeval postkastis ei ole, andke sellest 
toimetusele teada tel. 730 9899 (E-N) või e-mail  epoiss@kodu.ee
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Veoteenus konteinerkalluriga 6 
tonni. 5354 2335

Viljapuude hoolduslõikus, puude 
langetamine. Tel. 5810 8597

Võtan hoida lapsi. 522 4190

Müüa või rendile anda 1-toal. 
korter Puhjas. Tel. 529 1558

Müüa Rannus 1-toal. heas kor-
ras mug. krt., tühi. 115 000.-. Tel. 
5365 5961

Müüa korras 2-toaline keskküt-
tega korter Elva kesklinnas. Hind 
385 000.-. Tel. 5555 7409

Müüa 3-toal. heas korras krt, 
395 000.-. Mob. 529 0930

Müüa või rendile anda 4-toa-
line renov. korter Rõngus. Uus 
köögimööbel koos tehnikaga, 
vannitoas pesumasin jne. Hind 
650 000.-. 529 1558

2-t. korter Elvas. 5556 4040

Üürile anda erinevate suuruste-
ga garaažiboksid või laoruumid 
koos asfalteeritud platsiga. 503 
2954

Rendin äripinna. 5648 9595

10. märtsil ühiskülastusena Va-
nemuises etendusele “Savoy 
ball” väljub buss kell 18 Sinilin-
nu parklast.

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müüa kuiv ja toores küttepuu 
kohaletoomisega. 525 1588

Müüa puitbrikett kojutoomisega 
2100 kr/tonn. 506 6684

Müüa toored küttepuud (30-50 
cm). 513 2927

Ostan antiiki mündist mööblini, 
kulda ja hõbedat. 504 5909, Val-
ga mnt 1A

Lumetõrje teenus. 529 1979

Paksust metallist saunaahjud. 
515 7625

Teen ehitus- ja remonttöid. 5353 
6160

Ehitusprahi ja kodutehnika ära-
vedu. 513 2927

Plaatimis- ja santehnilised tööd, 
saunade ehitus. Vanast vanni-
toast uus! 5399 1106

Garaažide, kuuride, grillmajade 
ehitus. Korterite renoveerimine. 
5555 8041

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Viljapuude hoolduslõikus. Aeda-
de rajamine ja hooldamine. 5347 
2852

Sügav kaastunne 
Milvi Koppelile perega isa

IVAN BAHAREVI
kaotuse puhul.

Naabrid Elle ja Kusta

Südamlik kaastunne 
Milvi Koppelile kalli isa

IVAN BAHAREVI
kaotuse puhul.

Elva haigla toidujagajad, 
töökaaslased köögist, 

Tiina, Anne

Lavastaja 
EINO BASKIN
Mängivad: 

Carmen Mikiver 
(Teater Endla)

Mari Lill 
(Eesti Draamateater)

Marika Korolev
Tõnu Kilgas
Vello Janson 
Väino Laes 
Jüri Karindi

10. märts 19.00 
RANNU 

RAHVAMAJA

VANA BASKINI TEATER

KES AEVASTAS?
Pierre Chesnot´ komöödia 2 vaatuses

Südamlik kaastunne 
Milvi Koppelile isa
IVAN BAHAREVI

surma puhul.

Mare ja Ants



7. märts 2009

KÕIKIDES KONSUMITES
JA AjaO KAUPLUSTES

ELVA KONSUMIS
ARBIMÄE KONSUMIS

4.-15. märts PALJUD KAUBAD 
SUPERSOODSA HINNAGA!

SOODUSHINNAD SÄÄSTUKAARDIGA MÄRTSIS:

 Tavahind  Säästukaardiga
Makaronid Manni 400g (spiraal, sarveke) 7.90 kg/19.75 5.50 kg/13.75
Kuldne klassikaline röstsai 300g (Leibur) 12.90 kg/43.- 9.20 kg/30.66
Jogurt Alma 400g (erinevad) 12.90 kg/32.25 9.50 kg/23.75
Majapidamispaber Serla Orava 2rulli 17.90 rull/8.95 10.90 rull/5.45
Poosuitsuvorst Wõro Krakovi 300g 23.90 kg/79.66 18.90 kg/63.-
Saaremaa Juustuvorst 600g 39.90 kg/66.50 31.90 kg/53.16
Pesupulber Tide 2kg (autom./sensitive) 94.90 kg/47.45 69.90 kg/34.95

… ja veel palju häid pakkumisi!

Kasutades Säästukaarti kogud ostuboonust 
lisaks soodsatele hindadele!

PARFÜMEERIABOKSIS
KÕIK KULDEHTED

-15%

ELVA KONSUMIS
NAISTE PESU

-20%

Piim Farmi 2,5% 1l kiles 5.90
Piim Tere 2,5% 1l kiles 8.90
Kodune hakkliha kg 49.90
Seapraad kamaraga kg 76.90

6. – 8. MÄRTS


